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[Formanden.] 
Forslag til lov om ændring af lov om ud- 

skrivning af skat til amtskommunen. 
(Lovf. nr. 94). 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Maisted) 
(FP): 
Jeg tillader mig herved at fremsætte for- 

slag til lov om ændring af lov om udskrivning 
af skat til amtskommunen, idet jeg vedrø- 
rende motiveringen for fremsættelsen skal 
henvise til bemærkningerne til forslaget. 

Den første sag på dagsordenen var: 
Anden behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om tilskud til dræning. 
(Lovforslag nr. 24. Fremsat 15/10 75. Før- 

ste behandling 22/10 75. Betænkning 12/11 
75). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling 
sattes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredje behandling 
vedtoges uden afstemning, 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte 

til tredje behandling uden fornyet udvalgs- 
behandling. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Anden behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om administration af Det euro- 
pæiske økonomiske Fællesskabs forordninger 
om markedsordninger for frugt og gartneri- 
produkter m. v. 

(Lovforslag nr. 43. Fremsat 22/10 75. 
Første behandling 5/11 75. Betænkning 
14/11 75). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling 
sattes til forhandling under ét. 

Poul Dam (SF): 
Da mit partis ordfører, hr. Maigaard, for 

tiden er i Bruxelles eller et andet sted i det 
store udland og ikke har villet søge orlov, 
har han i stedet bedt mig fremsætte følgende 
bemærkninger, som han har nedkastet fra 
den flyvende kuffert. 

Dette lovforslag har 4 led. For det første 
at mandatfordelingen i § 2-udvalget ændres 
på grund af organisatoriske ændringer i 
frugt- og grøntsektoren. For det andet at 
uudnyttede støttemidler kan overføres til 
afsætningsfremmende foranstaltninger. For 
det tredje at der stilles midler til rådighed 
omkring oprettelse, udvidelser eller ratio- 
nalisering af fællesanlæg. Og for det fjerde 
at revisionsbestemmelserne fjernes fra loven. 

Ud fra de på forhånd givne vilkår er disse 
fire ændringer for så vidt meget gode og 
fornuftige. Men sagen er, at de givne vilkår 
ikke er gode og fornuftige. Det gælder EF- 
medlemskabet, og det gælder især den måde, 
erhvervet er organiseret på. 

Socialistisk folkeparti vil derfor i konse- 
kvens af dette synspunkt undlade at stemme 
ved lovforslagets gennemførelse. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte 

til tredje behandling uden fornyet udvalgs- 
behandling. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Anden behandling af forslag til næringslov. 
(Lovforslag nr. 10. Fremsat 8/10 75. Før- 

ste behandling 17/10 75. Betænkning 12/11 
75). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 
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Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets .overgang til tredie behandling 
sattes til forhandling under ét. 

Ingen bad'Otii ordet. 

Lövforslagets' "§§ 1-31 og dets overgang til 
tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. f 

홢 Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte 

til tredje behandling uden fornyet udvalgs- 
behandling. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Første behandling af forslag til folketingsbe- 

slutning om ophævelse af de bornholmske pri- 
mærkommuner [af Arentoft m. fl.]. 

(Andre selvstændige forslag nr. XIV. Frem- 
sat 22/10 75). 

Forslaget sattes til forhandling. 

Indenrigsministeren (Egon Jensen): 
Det forslag, som fremskridtspartiet har 

fremsat om, at  man gør Bornholm til én 
primærkommune eller rettere sagt t i l  én 
amtskommune, kan jeg ikke på nogen Imå- 
de .tilslutte mig. Det er ikke en ny tanke, 
og det befolkningsunderlag, der er på Born- 
holm, kan man i og for sig sige ville være 
passende for en kommune. Men under for- 
handlingerne om kommunesammenlægnin- 
gen, hvor vi reducerede primærkommuner- 
nes antal fra 1.400 til 275, var situationen 
den, at Bornholm havde 11, eller var det 13, 
primærkommuner;, og det, man nåede til 
enighed om i forhandlingerne på Bornholm, 
var, at man reducerede til 5 kommuner. 
Det respekterede vi, og det var det, vi nåede 
til som resultat pr. 1. april, 1970. Hvis der 
havde været et ønske fra Bornholms be- 
folkning om, at man reducerede yderligere, 
så ville jeg have været meget lydhør, men 
jßg har ikke fornemmelsen af, at der er et 
sådant ønske fra Bornholms befolkning og 
specielt ikke fra bornholmske kommuner. 

Lad mig dernæst sige, at hvis Bornholm 
skulle være én amtskommune i stedet for 
5 primærkommuner eller rettere sagt blive 

én kommune, ville det fordre en række æn- 
dringer af lovgivning og særlovgivning 
og undtagelser, som i hvert fald ikke ville 
være administratibnslettelser. 

' 'Fremskridtspartiets forslag opererer også 
med, at man først skal sætte lovgivningen i 
kraft, når der har været en folkeafstemning 
p'å Bornholm og befolkningen med et klart 
ja hur sagt ja til, 'at man ønsker én kommu- 
ne på Bornholm. Det' har jeg ikke fornem- 
melsen af at Bornholm ønsker, og når der 
ikke er et ønske fra; 'Bornholm, som er 
bakket op af befolknirigen, finder jeg heller 
ikke tiden inde til at ændre på den kommu- 
nalreform, som kun har virket i 5 år. Jeg 
kan derfor ikke på nogen måde tilsige støtte 
til fremskridtspartiets forslag. 

Svend Andersen (Bornh.s a.) (S): 
Det er fremskridtspartiets opfattelse, at 

Danmark er overadministreret. Det er også 
partiets opfattelse, at man kan løse dette 
problem bl. a. ved at afskaffe Bornholms 
amtskommune og slå de fem kommuner 
sammen til én kommune. Skulle disse tanker 
videreføres, så måtte slutresultatet blive, at 
man gjorde Danmark til én kommune. Men 
man kan også anlægge et andet synspunkt 
og en anden begrundelse for en kommune- 
struktur i landet, nemlig at kommuner skal 
være så store, at de kan yde et vist minimum 
af service .over for borgerne, samtidig med at 
de ikke dækker et geografisk område, der er 
større, end at borgerne har mulighed for at, 
komme i kontakt med kommunen inden for en, 
rimelig tid. Den nuværende kommunestruk- 
tur på Bornholm er et resultat af en lang 
række undersøgelser og drøftelser forud for 
kommunesammenlægningen i 1970. Vel er 
området ikke störte m^n den kollektive tra-: 
fik, der skal bringe borgerne til de kommu- 
nale kontorer, er tilsvarende ringe. Man kan 
ikke bare sige, at 47.000 mennesker ikke er 
mere, end at de kan udgøre én kommune, hvis 
det tager en hel dag eller mere at komme, 
frem og tilbage fra et besøg på kommune- 
kontoret, 

Det må også tages i betragtning, at vi ef- 
ter kommunalreformen her i folketinget 
har vedtaget flere love, der lægger opgaver 
ud til kommunerne og til amterne, og det er 
et led i en lokaliseringspolitik, hvor beslut- 
ningerne må træffes så nær borgerne som 
muligt.;«,Vi kunne f. eks. tage bistandsloven, 


